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Presentació 

 

 

 

El document que presentem recull l’anàlisi de les propostes aportades per la ciutadania al Taller de 
Participació celebrat el passat 4 de juliol en el marc del procés  d’elaboració del PMU de Viladecans. 

 

Les propostes aportades s’estructuren en 4 categories: 

 

1) Proposta/aportació coherent amb els objectius del PMU que s’està elaborant (es recullen de forma explícita) 

2) Proposta/aportació coherent amb els objectius del PMU que s’està elaborant, malgrat que no es recull 
explícitament. Cal un estudi específic i el seu desenvolupament posterior. 

3) Proposta/aportació coherent amb els objectius del PMU que s’està elaborant, però no es recull explícitament, ja 
que no forma part dels continguts d’un PMU. Es traslladarà als responsables de la gestió municipal. 
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1  

Proposta/aportació coherent amb els objectius del PMU que s’està elaborant (es 
recullen de forma explícita). 

 

� Assegurar camins segurs a les escoles. 

A la P4 del PMU, s’estableixen les directrius per 
al disseny dels entorns escolars: 

� Amplada de les voreres 

� Localització dels passos de vianants 

� Tanques (tipologia) 

� Senyalització 

� Imatge 

 

Cas pràctic: Miquel Martí i Pol 
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� Falta de voreres al polígon centre o l’amplada de les mateixes en alguns barris (pe. Montserratina o Alba-
Rosa) o carrers (pe. Pare Artigas) és reduïda, manca de passos de vianants al c. Circumval·lació. 

Les propostes P6, P7 i P8 del PMU, contemplen la millora de la mobilitat de vianants a la xarxa bàsica i als 
polígons, mitjançant l’ampliació de voreres (mínim 2,5 m útils) i la implementació de passos de vianants i 
pilones per a evitar l’estacionament il·legal. 

 

No obstant, l’actuació proposada a Alba-Rosa 
implicaria soterrar els serveis aeris existents i, per 
tant, es tracta d’una actuació molt costosa per la qual 
actualment no es disposa de finançament.  
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Al Polígon Industrial el PMU contempla, 
prioritàriament, l’actuació als carrers que 
formen part de la xarxa bàsica de vianants, 
no obstant aquesta actuació està 
condicionada a un projecte global que millori 
tot el polígon centre. 

 

Passos de vianants

Ampliació vorera

 

 

� ampliació de les zones 30 (“repartir-les per a tot el municipi”). Prohibir el transport privat dins la ciutat; Els 
cotxes haurien de desaparèixer del centre de la ciutat. 

A la P27 es realitza una proposta de zones 30 a tot el municipi fruit de la jerarquització viària que es proposa. A 
banda de les vies que configuren la xarxa bàsica pràcticament tota la resta formen part de zona 30. Es tracta 
d’un projecte a implantar per fases. 
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Encara que a les zones 30 no es prohibeix la circulació, si que es pacifica i només acaben circulant els veïns de 
la zona. 

 

 

� Garantir el compliment del límit de velocitat a les zones 30 i ampliar-ne l’abast (Torre Roja). 

La P27 (zones 30) inclou el barri de Torre Roja (zona 6). A les zones 30, per tal de garantir el compliment del 
límit de velocitat es proposen plataformes elevades a les entrades de la zones, carrers amb sentits enfrontats, 
canvis de banda del carril d'estacionament en cada tram d'un carrer, estretament dels carrils de circulació, 
mobiliari urbà o senyalització. 
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� Establir mesures que dificulten que carrers residencials s’utilitzin com a vies alternatives per a les entrades i 
sortides de la ciutat. 

La majoria dels carrers residencials formaran part d’una zona 30. El disseny d’aquestes zones afavoreix la 
eliminació del trànsit de pas. 

� Necessitat d’una normativa clara per a regular la circulació de les bicicletes i la coexistència entre modes. 

L'ordenança de circulació ja fa referència a la coexistència bici vianant. A la P52 es proposa elaborar una 
ordenança de circulació conjunta als municipis de la RMB que inclogui tots els modes de transport. 

� Continuar configurant una xarxa que millori la seguretat i la continuïtat dels principals itineraris; tant en 
l’intern del municipi (platja, polígons) com amb les connexions amb els municipis veïns, Gavà i Castelldefels.” 

Pel que fa a la mobilitat interna el PMU a la proposta 
P12 defineix la xarxa de vies ciclables que dona 
continuïtat a l’oferta actual i garanteix la connexió amb 
la platja. 

La connexió amb la platja de Viladecans es proposa a 
través de la Ctra. de la Vila i la Ctra. B-204. El 
planejament preveu la connexió d’aquest itinerari amb 
una vorera bici, enllaçant fins a l’existent al sud de la 
Ctra. B-210. 
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Es proposa també (P13) la resolució d’algunes cruïlles conflictives, mitjançant senyalització com la del c. Jaume 
Abril amb Josep Tarradellas i Generalitat amb Ctra. de la Vila. 

Pel que fa a la mobilitat interurbana, la 
P10 planteja la definició i adequació dels 
itineraris interurbans, de forma conjunta 
amb la implementació d’un carril bus. Es 
tracta, no obstant, d’una proposta que 
pot resultar complicada d’implementar, ja 
que en molts llocs obliga a eliminar places 
d’aparcament, ja que s’ha intentat limitar 
el cost de l’actuació. 
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� Senyalitzar els camins rurals  

La P11, recull aquesta proposta i 
l’amplia: “Unificació de la senyalització 
d’itineraris interurbans a l’Àrea 
Metropolitana. Senyalització i disseny” 

   

No obstant, qualsevol actuació que es 
porti a terme haura d’estar 
consensuada amb tots els implicats. 

� Incrementar el nombre de places d’aparcament per a bicicletes (pe. a prop de les escoles) 

A la P14, ja es proposa instal·lar 
aparcaments als equipaments que no 
en disposen i als polígons industrials 
(un total de 20 punts). Tanmateix, 
recentment s’han implantat 98 places 
d’aparcaments segurs (Bicibox). 
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� Fomentar la cultura de la bicicleta i les accions de sensibilització 

A la P46 es proposa la realització d’una Campanya de sensibilització sobre la bicicleta i els seus beneficis en 
salut i medi ambient. Organitzar i col·laborar en actes de promoció de desplaçaments en bicicleta. 

Es coordinaran amb les campanyes del bicibox de l’Àrea Metropolitana de Barcelona. 

� Falten plataformes en varies parades (entre d’altres a la carretera Sant Climent / Avinguda Roureda) 

S'han diagnosticat totes les parades del municipi, observant tots els problemes d'accessibilitat. En total hi ha 30 
propostes de millora. Entre les propostes hi ha noves plataformes, eliminar mobiliari urbà que dificulta l'accés 
als autobusos, millorar la senyalització de les parades... 

� Millorar la freqüència en el servei de RENFE i en general la qualitat del servei (puntualitat, etc.). “Cal fer una 
estació per tal que hi parin tots els trens”. 

A la proposta P21 es recull la necessitat de millorar l'intercanviador de Viladecans. A més de l’increment de 
freqüència es proposa la millora en de la informació als usuaris i la coordinació dels trens amb els autobusos, ja 
que actualment només estan coordinats amb els trens que arriben de Barcelona. No obstant, la competència de 
l'ampliació de la freqüència de trens és de ADIF i Renfe.  

� Promocionar el vehicle compartit. S’apunta com a proposta utilitzar la revista local i el web per a fer-ne 
difusió. 

A les propostes P30 i P31 es planteja una campanya d'informació per a compartir cotxe als polígons industrials 
on també s'inclou la informació de diferents pàgines web que faciliten aquest servei. 
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� Evitar la velocitat excessiva per part dels cotxes i garantir la coexistència entre bicicletes i cotxes i vianants i 
bicicletes per les voreres. 

Per evitar la velocitat excessiva dels vehicles s'han proposat les zones 30. Les zones 30 no impliquen només 
una velocitat màxima de 30, si no que impliquen canvis en la preferència de circulació, elements reductors de 
velocitat, canvis de sentit de carrers... 

Pel que fa a la coexistència, al PMU es proposa que les bicicletes com a vehicles que són circulin per la calçada, 
sempre que la seguretat i comoditat ho permetin. Per aquest motiu es proposa fer de tota la xarxa local zones 
30, per tal de garantir la coexistència amb seguretat dels vehicles i les bicicletes. Tanmateix, la aquesta 
coexistència queda regulada a la nova ordenança municipal de circulació. 

En les vies de xarxa bàsica es proposen carrils bici per a segregar els moviments de les bicicletes dels vehicles 
que circulen a més velocitat. 

En cas que no sigui possible una calçada segura per les bicicletes aquestes podran circular per la vorera, 
sempre que sigui ampla i circuli a velocitat de vianant i en aglomeracions el ciclista anirà caminant. 
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� Problemes generats per l’aparcament il·legal: doble fila; sobre les voreres; a les cantonades...  

El PMU contempla diferents actuacions per a solucionar el problema. En concret, la P34 mostra una 
redistribució de la zona regulada en funció, entre d’altres aspectes, de les zones que presenten dèficit 
d’aparcament, que són les que pateixen més indisciplina d’estacionament per manca d’una oferta adequada. 

A la P35, es concreta la localització de elements destinats a dissuadir de la indisciplina. 
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� Introduir una nova regulació que permetés més temps d’estacionament. 

Actualment la zona taronja permet estacionar durant un màxim de temps de quatre hores. L’anàlisi de la 
demanda d’aparcament aconsella ampliar el nombre de places d’aquesta tipologia i així es recull a la proposta 
P34. 
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� Revisar la col·locació de contenidors per tal que no dificultin la visió dels passos de vianants. 

A la P 5.2, es planteja, entre d’altres actuacions, millorar la visibilitat en els passos de vianants, desplaçant 
contenidors i substituint places de cotxes per motos. 

 

c. Marià Sanjuan Cuchi 
 

c. Llorenç Puig 

De la mateixa forma, s’estan implantant nous contenidors que permeten la càrrega per les dues bandes del 
camió. Així, ja s’han revisat molts dels punts conflictius. 
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2 
Proposta/aportació coherent amb els objectius del PMU que s’està elaborant, 
malgrat que no es recull explícitament. Cal un estudi específic i el seu 
desenvolupament posterior. 

 

� Millorar les voreres del carrer Pare Artigas  

Un dels objectius del PMU és assegurar una oferta de vianants suficient al municipi. Per aquest motiu s’ha 
elaborat una xarxa bàsica de vianants, que és on s’han establert les actuacions prioritàries, per tractar-se de 
vies on la demanda és especialment elevada. En aquestes vies s’amplia la vorera (P6) allà on és necessari, 
malgrat que no s’inclou el c. Pare Artigas. 

� Microbús per facilitar l’accés als serveis municipals i a l’estació de la RENFE. 

� Lleugera modificació de les línies 88 i 87 en el recorregut del centre urbà, des de la part alta de Viladecans 
no hi ha accés als 3 punts més importants d’aquesta Ciutat: Atrium, hospital i biblioteca. 

� Manca de connexió mar-muntanya; garantir l’accessibilitat des de la part alta a equipaments claus de ciutat 
com són la Biblioteca, l’Atrium o l’hospital. Crear un transport públic de pujada i baixada “des de la carretera 
a la zona alta” . 

Les línies urbanes (VB1-VB2) fan aquest servei mar-muntanya i també la línia L88 de Sant Climent, no obstant 
el servei es concentra en l'eix de l'avinguda de Francesc Macià. 

Hi ha una proposta que contempla fer un estudi per a millorar la xarxa d'autobusos diferenciant línies exprés 
interurbanes (circularan per les principals vies) i urbanes que connecten els diferents barris amb les interurbanes 
i que farien aquesta connexió mar-muntanya. 
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� Falta de transport per anar a la platja. 

Un servei a la platja és estacional i no tindria sentit funcionar durant tot l'any. 

Aquest estiu ha funcionat del 6 de juliol al 1 de setembre el VB4 (Vilabús a la platja). Que ha connectat cada 
hora entre les 10:00 i las 19:00 hores la ciutat de Viladecans amb les Platges de la Pineda i de la Murtra. 

Altres serveis alternatius son: 

La L96 que circula per l'Avinguda de la Generalitat i que connecta amb la platja de Castelldefels. També amb 
qualsevol línia que circula per l'Avinguda de la Generalitat sentit Gavà es pot fer transbordament amb la línia 
Ga1 que connecta a la platja de Gavà-mar. 

� Dificultats de connexió amb les parts altes del municipi (Alba-Rosa). Proposta d’un microbús des de Alba-
Rosa fins l’Estació de RENFE 

Pel barri de (Alba-Rosa) circulen les línies VB2 i L86. Donat que es tracta d’un barri extens i de baixa densitat, 
cal un estudi específic de les zones altes per a conèixer la demanda potencial i activa i poder justificar 
l’increment del cost que suposaria apropar a aquestes zones l’autobús. 

� Mantenir viva la demanda d’arribada del Metro i Trambaix. 

El PMU aposta pel carril bus VAO i per la millora de les freqüències del tren. No obstant, és el planejament de 
rang superior el que defineix aquestes infraestructures que no són competència municipal. 



17 

 

� Garantir les connexions amb: 

- l’hospital de Sant Boi. 

- centre de Cornellà de forma ràpida. 

- amb l’intercanviador de Cornellà. 

A la proposta P16 es recull la necessitat de fer un estudi per a implantar noves línies exprés a Viladecans. Tant 
a l'intercanviador de Cornellà com a importants punts de Barcelona, i amb l'Hospital de Sant Boi. 

Viladecans

Barcelona
Diagonal

Barcelona
Gran Via

Intercanviador 
Cornellà

 

� Que la línia 2 tingui parada davant de l’hospital. 

Actualment para per darrere, a l' Av. Lluís Moré, s'hauria d'analitzar que pari per davant si bé actualment ja 
dóna cobertura a l'Hospital. 
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� Diversificar la oferta de servei d’autobusos (pe. autobusos més petits en hores que no s’omplin el grans; 
línies de bus de barri).  

És objectiu del PMU optimitzar la xarxa de busos i aconseguir una major eficiència del servei. No obstant, 
habitualment, la grandària dels autobusos es dimensiona segons la màxima ocupació, en moments vall (menor 
demanda) no seria eficient tornar a cotxera per a canviar de vehicle ja que implica una pèrdua de temps i una 
major quantitat de vehicles per a mantenir la freqüència mentre es fa el canvi. La diferencia del cost en benzina 
d'un vehicle més gran no és significatiu i per a estalviar i millorar el medi ambient és recomanable fer propostes 
de modernització de la flota amb vehicles ecològics, etc.  

La VB1 i VB2 funcionen com a bus de barri (Són autobusos midi, de dimensions entre l'estàndard i el 
microbús). 

Caldrà fer un estudi específic en paral·lel a les altres propostes que es plantegen per a valorar aquesta 
possibilitat. 

� Manca aparcament a les zones antigues. Tots els aparcaments són de pagament (zona blava molt cara). 
L’aparcament il·legal comporta inseguretat viària. La zona blava ha de tenir més opció de temps.  

El PMU ha analitzat explícitament la situació de l’aparcament al centre urbà, tal com es mostra a la P 34. En el 
cas de l’aparcament al casc antic s’ha prioritzat la mobilitat de vianants sobre la dels vehicles, incloent 
l’aparcament. 

En el cas dels aparcaments de pagament, convé esmentar que aquest es troba a les zones terciàries, que són 
les que més demanda tenen i, per tant, on cal la zona regulada, que optimitza la seva capacitat. No obstant, la 
mateixa proposta inclou un redimensionament de la zona regulada i les seves característiques, per tal 
d’adequar-la a les zones deficitàries i reduir, alhora, la indisciplina existent. 
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D’altra banda, la tarifa de zona regulada es considera adequada per portar a terme les polítiques de mobilitat 
favorables a la sostenibilitat i equiparables a les del transport públic. 

Per últim, convé assenyalar que únicament el 4% de l’oferta en calçada és de pagament. 

�  Cal anar en compte amb l’aparcament de camions. 

La P22 contempla explícitament el redimensionament i millora de les reserves de càrrega i descàrrega, evitant 
així el seu estacionament il·legal i l’ocupació de les reserves per part dels vehicles que no fan càrrega i 
descàrrega. 

� Incrementar el coeficient de construcció d’aparcaments: de 0,8 a 1,3 places. 

A la P32 ja es contempla l’increment del rati 

� Més aparcaments / subterranis / col·lectius 

La P32 desenvolupa específicament aquesta 
problemàtica.  En aquest sentit, s’ha descartat 
la construcció d’aparcaments soterranis per a 
residents, degut a que en el moment actual es 
fa molt difícil la seva comercialització. Pel 
contrari, es proposa augmentar els ratis 
d’aparcaments a les properes promocions 
urbanístiques, especialment les més pròximes a 
les zones deficitàries. 

 

Desenvolupaments residencials

1,5 pl./viv.

2 pl./viv.

1,5 pl./viv.
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3  

Proposta/aportació coherent amb els objectius del PMU que s’està elaborant, però 
no es recull explícitament, ja que no forma part dels continguts d’un PMU. Es 
traslladarà als responsables de la gestió municipal. 
 

 

� Manteniment del paviment  

� Manteniment dels carrils bicis  

� A la zona nova de Can Palmer els topalls pels cotxes esdevenen perillosos i obstacles pels vianants. 

� Zona alta, paviment poc adherent. 

� Vorals en punta molt perillosos 

� Treure els pivots de ferro. 

� Arreglar els desperfectes que provoquen les arrels dels arbres i les voreres en general. 

� Ens agradaria que treguin els arbres quan es trenquen, que no hi haguessin excrements de gossos a les 
voreres i els contenidors de la brossa estiguessin nets. 

� Els carrers estrets amb fitons dificulten la circulació de les persones 

No s’inclou al PMU, perquè aquests aspectes no són objecte d'anàlisi d'un PMU. 
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� Reforçar la disciplina als carrils bici i la doble fila 

Pel que fa a la indisciplina, tot i que es detecti en el PMU, cal realitzar controls periòdicament, per part de la 
policia local.  

� Seguretat en l’aparcament de bicicletes 

� Manca d’espais per a guardar les bicicletes en els domicilis. La llei de Mobilitat inclou l’exigència als nous 
habitatges de 2 places per a bicicletes per vivenda 

� Promoure els modes sostenibles i actius, es destaca la necessitat de contemplar la mobilitat en patí i 
monopatí com a  forma emergents de moure’s per la ciutat.  

Aquest és un tema a analitzar, que es podrà incloure en la pròxima modificació de l’ordenança de circulació. 
Actualment no es contempla com un mode de transport. 

� Que les targetes T.4 serveixin per a rodalies de RENFE. 
Competència ATM 
 

� Fer abonaments familiars en utilitzar l’autobús. 

Existeix la T-70/30 abonament multipersonal per a fer 70 viatges en 30 dies. I també preus especials per a 
famílies nombroses i monoparentals i abonaments com la T-FM/FN(70/90). 

� Anunciar a la revista de Viladecans les noves promocions d’aparcament per tal que les persones interessades 
puguin demanar una plaça. 

� Que el recaptat a la zona blava vagi a temes de mobilitat, que no sigui un impost més.  
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� Ampliar el recorregut dels autobusos 1 i 2 per tal que tothom es pugui desplaçar amb comoditat. 

El 15 de març de 2012 es va suprimir el VB3 per temes pressupostaris. Com alternativa es pot utilitzar les línies 
VB1 i VB2 ja que compartien gran part del recorregut. També es poden fer servir les línies interurbanes com la 
L88 que circula per l'Avinguda de la Roureda. 

En el futur es podria recuperar la línia. 

 

� S’ha de consultar a la població quan es fan obres que 
afecten a la mobilitat i a la xarxa viària. 

A la pàgina web de l'Ajuntament s'informa de les obres de 
la ciutat, no obstant, aquest tema no és del PMU. 

 

 

 
 


